
 

 

 بسم الله الرحمن الرحیم 
   تهیه کننده : مهدی زارعی 

 : استاد مصلح دبیر 

 رور قواعد و افعال عربی ) ماضی ، مضارع، مستقبل ( م

 چگونه می توان این قواعد را به خوبی فرا گرفت : 

اول از همه این که برای یادگیری افعال عربی باید فعل های ماضی ) گذشته ( را به خوبی آموخته 
 باشید تا بتوانید افعال دیگر را فرا بگیرید  

 اموزش قواعد افعال ماضی: 
     معلم     ندارد همانند اسم مذکر هیچ نشانه ای  :    فعل   هو         

 ن معلما     و )ن( آن حذف می شود می گیرد  )ا(  همانند اسم مثنی     فعل   هما       

    ن معلمو   ( همانند اسم مذکر جمع وُ می گیرد و حذف )ن    فعلوا   هم       

    معلمة همانند اسم مونث )ت( می گیرد       ت فعل هی      

 ن معلمتا و )ن( آن حذف می شود    می گیرد  )ا(  همانند اسم مثنی     فعلتا   هما       

 ! قانونی ندارد    فعلن   هن      

   در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود   فعلتَ   انتَ     

 در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود    فعلتما       انتما 

 در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود    فعلتم انتم       

 در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود    فعلتِ   انتِ     

 در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود    فعلتما انتما      

 در ضمایر از حرف )ت( به بعد به فعل اضافه می شود    فعلتن    انتن     

 ! قانونی ندارد    فعلتُ انا          

 ! قانونی ندارد    فعلنا نحن        



 

 

 : مضارع اموزش قواعد افعال  
   هُ          هو 

 هما      هما 

 هم       هم 

 ها       هی 

 هما      هما 

 هن     هن 

   کَ      انتَ 

 کما     انتما 

 کم     انتم 

 کِ     انتِ 

 کما     انتما 

 کن     انتن 

 ی        انا 

 نا       نحن 

 قبل از اینکه به کامل کردن این ضمایر بپردازیم بیایید نکاتی را مد نظر قرار دهیم 
 و به اخر آنها وُ نَ نِ     ت ی ن اای مضارع هاول همه ی فعل  به  نکته ی اول :
همانطور که گفته شد برای ساختن افعال مضارع با یه فعل های ماضی نیازمندیم در    نکته ی دوم:

 ید آنتیجه پس از صرف افعال ماضی تغییری روی آنها ایجاد می کنیم تا فعل مضارع به دست 
 

 ه در آن حرف )ت( وجود نداشت به اول آن )ی( اضافه می کنیمهر فعل ماضی ک
 

 وجود داشت  (ت)و هر فعلی )ماضی( که در آن حرف 
 به اول فعل ماضی می توانیم فعل مضارع بسازیم  (ت)با انتقال آن حرف 



 

 

 مثال: 
 )ی( اضافه می کنیم فعل          در این فعل حرف )ت( وجود ندارد  درنتیجه: برای ساخت مضارع آن به اولش  

 . در این فعل حرف )ت( وجود دارد در نتیجه با انتقال )ت( به ابتدا فعل مضارع می سازیم  فعلت 

 

 حال افعال مضارع میسازیم 
       

     )ت( ندارد )ی( به ابتدا اضافه می کنیم :هو        فعل 

 )ت( ندارد )ی( به ابتدا اضافه می کنیم :فعل         هما 

 )ت( ندارد )ی( به ابتدا اضافه می کنیم :فعلوا         هم 

 )ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :فعلت        هی 

 )ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :فعلتا        هما 

 )ت( ندارد )ی( به ابتدا اضافه می کنیم :  :فعلن        هن 

 انتقال می دهیم )ت( دارد آن را به ابتدا  :فعلتَ       انتَ 

 )ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :فعلتما      انتما 

 )ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :فعلتم      انتم 

 :)ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم فعلتِ       انتِ 

 )ت( دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :فعلتما      انتما 

 دارد آن را به ابتدا انتقال می دهیم :)ت(  فعلتن      انتن 

 با بقیه متفاوت است به طوری که به ابتدای آن )ا( اضافه می کنیم :  فعلتُ         انا 

 با بقیه متفاوت است به طوری که به ابتدای آن )ن( اضافه می کنیم :  فعلنا      نحن 
 

 

 



 

 

 مضارع      ماضی            ضمیر 
 یفعلُ  فعل  هو 

 یفعلنِ  فعل  هما 

 یفعلونَ  فعلوا  هم 

 تفعلُ  فعلت  هی 

 تفعلنِ  فعلتا  هما 

 یفعلنَ  فعلن  هن 

 تفعلُ  فعلتَ  انتَ 

 تفعلنِ  فعلتما  انتما 

 تفعلونَ  فعلتم  انتم 

 توجه شود که قانونش مقداری با بقیه متفاوت است!!    تفعلینَ  فعلتِ  انتِ 

 تفعلنِ  فعلتما  انتما 

 تفعلنَ  فعلتن  انتن 

 افعلُ  فعلتُ  انا   

 نفعلُ  فعلنا  نحن   

 

 

 

 اما نکته ای که هست ما چگونه بفهمیم در کجا وُ نَ نِ می گیرد 
 

 
 
 



 

 

 ) در تلفظ آن دچار مشکل نشویم( هر فعلی که بتواند به اخر آن وُ اضافه می کنیم :  یفعلُ        هو 

 اضافه می کنیم مانند اسم های مثنی که به آنها انِ اضافه می شد به اخر فعل های مثنی نِ    :یفعلنِ      هما 

 مانند اسم های جمع که به آنها ونَ اضافه می شد به اخر فعل های جمع نَ اضافه می کنیم :  یفعلونَ       هم 

 ) در تلفظ آن دچار مشکل نشویم( هر فعلی که بتواند به اخر آن وُ اضافه می کنیم :  تفعلُ      هی 

 اضافه می شد به اخر فعل های مثنی نِ اضافه می کنیم مانند اسم های مثنی که به آنها انِ  :  تفعلنِ       هما 

 اسم های جمع که به آنها ونَ اضافه می شد به اخر فعل های جمع نَ اضافه می کنیم :  یفعلنَ       هن 

 ) در تلفظ آن دچار مشکل نشویم( هر فعلی که بتواند به اخر آن وُ اضافه می کنیم :  تفعلُ       انتَ 

 مانند اسم های مثنی که به آنها انِ اضافه می شد به اخر فعل های مثنی نِ اضافه می کنیم :  تفعلنِ      انتما 

 مانند اسم های جمع که به آنها ونَ اضافه می شد به اخر فعل های جمع نَ اضافه می کنیم :  تفعلونَ       انتم 

 توجه شود که قانونش مقداری با بقیه متفاوت است!!    :تفعلینَ      انتِ 

 مانند اسم های مثنی که به آنها انِ اضافه می شد به اخر فعل های مثنی نِ اضافه می کنیم :  تفعلنِ      انتما 

 مانند اسم های جمع که به آنها ونَ اضافه می شد به اخر فعل های جمع نَ اضافه می کنیم :  تفعلنَ      انتن 

 ) در تلفظ آن دچار مشکل نشویم( هر فعلی که بتواند به اخر آن وُ اضافه می کنیم :  افعلُ          انا   

 ) در تلفظ آن دچار مشکل نشویم( هر فعلی که بتواند به اخر آن وُ اضافه می کنیم :  نفعلُ      نحن   

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 ل ساخت فعل مستقب 
 برای ساخت فعل های مستقبل فقط کافی است که به ابتدای افعال مضارع  

 یا سوف اضافه کنیم و فعل مستقبل بسازیم    ـس 
 سوف یفعل 

 سَـیفعل 
 
 
 
 

 ساخت افعال امر  
 جام داد  برای این کار باید که سه کار بر روی افعال مضارع )مخاطب( ان 

 ی فعل مضارع مخاطب از ابتدات  حرف    حذف   : له اول  مرح 
 ) به جز جمع مونث( انتهای فعل        نِ          نَ          ُ   برداشتن حروف    : مرحله دوم  

 به ابتدای فعل       اِ    اُ     اضافه کردن یکی از حروف    : مرحله سوم  
 

 
 مانند :  

 ب ذهَ اِ                      )مجزوم کردن(   ب ذهَ             بُ ذهَ             بُ ذهَ تَ
 

 بنَ ذهَ اِ        ذهبنَ                     بنَ ذهَ تَ
 

 با ذهَ اِ                      )مجزوم کردن(   با ذهَ          بانِ     ذهَ             بانِ تذهَ 
 

 



 

 

 ساخت فعل نهی  
 عل مضارع را مجزوم می کنیم  برای ساخت فعل نهی ابتدا ف 

 حذف میکنیم تهای آن  ن از ا    نِ         نَ         ُ  یعنی حروف   
 افه می کنیم  اض     ل مجزوم کردن به ابتدای آن    و پس از  

 
 د :  مانن 

 تذهب    ل                   )مجزومکردن(   تذهب                 ذهبُ ت 
 

 تذهبن   ل                 تذهبنَ 
 

 ا  تذهب   ل                     )مجزوم کردن( تذهبا                      تذهبانِ 
    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 


